
Prošle su četiri godine od kada ste iselili iz prostora Pala-
cha (1998.-2008.) te 2009. godine osnivate K.U.N.S. (Klub 
umjetnika na Sušaku). Prostor je manji, nešto udaljeniji od 
centra, no usprkos tome jeste li uspjeli održati izrazito gust 
i raznorodan program koji ste imali u MMC-u Palach?

 — Damir Čargonja: Kada sada s te distance od četiri godine 
nastojim procijeniti naš rad ili uspjeh projekta K.U.N.S., 
uvijek me obuzme neko čudno raspoloženje koje ne bih 
pretočio samo u osjećaj zadovoljstva već i neku vrstu pozi-
tivne tuge, prepoznajući u njoj svu ljepotu i jad posla kojim 
se bavim. S druge strane čak i %zički osjećam da Klubom 
umjetnika na Sušaku na neki način zatvaram krug koji je, 
dosta neobično, i krenuo nekih pedeset metara od sadašnje 
pozicije K.U.N.S.-a, “ex kavanom Sarajevo”, inače prostorom 
udruge Otvoreni krug u kojem sam 1995./1996. godine vodio 
program te su tu nastupili brojni riječki umjetnici, npr. Da-
mir Stojnić, Klas Grdić, Igor Večerina, Predrag Todorović, 
Damir Urban, Goran Nemarnik, Predrag Kraljević, Ervin 
Jahić. Pritom mislim da program K.U.N.S.-a ne možemo us-
porediti s programom u Klubu Palach, jer se radi o manjem 
prostoru, o potpunom samo%nanciranju svih programa, dru-
gačijim pogledima na umjetnost i organizaciju, nedostajanje 
i odlazak nekih ljudi koji su bitno doprinijeli priči zvanoj 
MMC (npr. Sven Stilinović, Tanja Dabo, Tanja Stanić, Branko 
Franceschi, Ivica Župan, Maja Šerić, Krešo Kovačiček, Ilija 
Anđelić, Joso Đira)... Galerija O.K. i dalje funkcionira s time 
da je uslijed nedostatka sredstava više usmjerena na pred-
stavljanje lokalnih riječkih i istarskih umjetnika te umjetnika 
prijatelja MMC-a koji su spremni o svom trošku doputovati 
i pomoći nam (npr. Jusuf Hadžifejzović, Darko Bavoljak). 
Također sve više obraćamo pažnju prema eksperimentalnoj 
glazbi i do toga je došlo najviše pod utjecajem profesional-
nog glazbenika Josipa Maršića, Ane Jurčić i poznatog jazz 
saksofoniste Denisa Razumovića sa svojim Art pollution 
triom. Radi se o eksperimentalnom glazbenom triju koji u 
live nastupima pokušava usvojiti i performans kroz surad-
nju s umjetnicima, npr. Krešom Mustaćem u performansu 
Poslije mraka (K.U.N.S., 19. siječnja 2012) te je postao i 
svojevrsni zaštitni znak glazbenoga dijela našeg programa. 
I dalje se individualno bavimo umjetnošću, većinom kroz 
formu javnog djelovanja, akcija i performansa, uglavnom 
kritički socijalne i društvene tematike. Jezgru sadašnje ekipe 
okupljene u K.U.N.S.-u, osim gore navedenih, čine još i moj 
suradnik od samih početaka MMC-a, povjesničar umjetnosti 
Branko Cerovac, multimedijalna umjetnica Tajči Čekada, 
performer Krešo Mustać, umjetnik i profesor na riječkoj 
Akademiji primijenjenih umjetnosti Žarko Violić, multi-
medijalni umjetnik Željko Bašković, studenti riječke APU...

KVAZINEZAVISNA SCENA

Pritom često si navodio kako vas hrvatska NGO kulturna 
scena ignorira, a u tome možemo spomenuti vaš (ex-Palach, 
K.U.N.S.) sukob s Clubture-mrežom udruga. 

 — Damir Čargonja: Hrvatska kvazi nezavisna scena ima 
političku moć iza sebe koja od njih traži da kontroliraju 
ostale i održavaju mir kroz razne programe, projekte, umre-
žavanja za čiju realizaciju često sami sebi odobravaju sred-
stva kroz rad već pomalo “kultnih” kulturnih vijeća. Ne 
kažem da kod nas ne postoje nezavisne grupe i pojedinci 
koji rade dobre stvari, ali međusobna je komunikacija one-
mogućena %ltriranjem informacija i to kroz medije koje za 
potrebe političkih %nancijera opet kontroliraju organizacije 
i pojedinci onog drugog takozvanog NGO sektora. Trenu-

tak kada ta takozvana mreža dobiva svoj 
pravni oblik kroz Savez udruga Clubture 
potvrdio je da je riječ o strogo hijerarhij-
skoj organizaciji s ciljem potpune kontrole 
nezavisne scene na način “ili si u njoj ili te 
nema”. Postavio bih pitanje gdje su sada 
organizacije i pojedinci koji nisu prihvatili 
sudjelovanje u ovoj mreži, a bili su članovi 
GLASA 99. Takozvano spašavanje Vijeća za 
nove medijske kulture bilo je samo spaša-
vanje fotelja tog istog Vijeća koje su uredno 
u ime nezavisnog sektora koristili svima 
dobro poznati predstavnici Saveza udruga 
Clubture. Osnivanje Zagrebačkog centra za 
nezavisnu kulturu i mlade prati isti način 
osnivanja kao i model upravljanja tipičan 
za Savez udruga Clubture, osim što je ovog 
puta politička veza očitija, a prepoznaje se 
u organizacijskoj strukturi Centra. U prvom redu mislim na 
članice Saveza za Centar koji u sprezi sa Zagrebom vode 
Centar a čiji istaknuti, uvijek isti pojedinci, uglavnom vode 
ili su vodili Savez udruga Clubture. Zanimljiva je činjenica 
koja situaciju u Rijeci veže sa Zagrebom, ili idejnog voditelja 
riječkog modela Centra, Saveza udruga Molekula, Davora 
Miškovića, koji je odnedavno predsjednik Saveza Clubture 
i na tome mjestu je zamijenio Eminu Višnjić, a koja je sada 
ravnateljica zagrebačkog Centra. Volio bih da mi netko 
odgovori na još jedno pitanje. Ima li u Hrvatskoj novih 
mladih i pametnih ljudi koji bi mogli voditi ove projekte na 
svoj način? Naravno, to nije cilj. Ako gledam riječku scenu, 
a vjerujem da je ostala u Hrvatskoj ista, bunt je organiza-
cija koje nisu u Savezu udruga Molekula i Savezu udruga 
Clubture sve očitiji. Moja je poruka tim organizacijama da 
pokušaju prevladati sadašnje stanje te sačuvaju ono što je 
od hrvatske nezavisne scene ostalo, a da resurse i sredstva 
koje je stvorio loš model organiziranja usmjere u pravcu 
istinske borbe za civilno društvo. Istaknuti pojedinci Saveza 
udruga Clubture trebaju shvatiti da su pogriješili, pomoći 
u pronalasku novog zamaha scene ili otići.

Ipak, ponekad su kritičari isticali i negativnosti nekih va-
ših organizacijskih izvedbi. Npr. Ivica Župan u Konturi 
povodom FONA-e 2003. godine ističe kako u formalnom 
dijelu FONA ipak nije do kraja uspjela jer je program tek 
djelomice ostvaren i to zbog toga što niste imali “obučena 
ljudstva, znanja, iskustva i unaprijed osiguran novac” pa 
se Festival održao u dramatičnom okružju kad je Branko 
Franceschi nezadovoljan demonstrativno naputio Festival, 
a da nije odradio posao selektora za sekciju performansa.

 — Damir Čargonja: Godina 2003. bila je kulminacija dje-
lovanja M.M.C.-a kroz njegova dva projekta FONA (Fe-
stival of New Art) i GOLI OTOK Novi hrvatski turizam. 
Stjecajem okolnosti a radi neraščišćenih odnosa u MMSU 
Rijeka, nesnalaženjem struktura, a moram ovdje spomenuti 
i jedan trivijalni razlog, kolektivnog godišnjeg odmora grad-
skih institucija ljeta 2003. godine dobili smo mogućnost da 
programe FONA-e realiziramo u najznačajnijim riječkim 
galerijskim prostorima (MMSU, Mali salon, galerija Kortil 
te industrijskim prostorima Tvornice Torpedo). Na manife-
staciji je sudjelovalo stotinjak umjetnika iz Hrvatske i svi-
jeta među kojima su bile i takve umjetničke veličine poput 
našeg Ivana Kožarića, Vlatka Vinceka, Marijana Molnara, 
Zlatana Dumanića..., te stranih umjetnika sudjelovali su 
npr. Jusuf Hadžifejzović, Laszlo Kerekes, Guillaume Bijl, 
Ria Pacquée, Liv Bugge, Mimmo Catania, Emmett Williams, 

Zoran Todorović, Gabrijela Vasić.... O onome što se tog 
ljeta zbivalo u gradu Rijeci dovoljno govori naslov i pod-
naslov teksta objavljenog u kulturnom prilogu Mediteran 
u Novom listu; “Umjetnici su redom hedonistički uživali 
u igri razotkrivanja društvenih (ne)istina. Istovremeno 
asketski su i hrabro prihvatili manjak novca i sve veći pad 
popularnosti istine kojom se bave. Izvanstrukovna inici-
jativa i organizacija festivala, potpomognuta neznatnim 
%nancijskim sredstvima Grada, zasjenila je i ovoga ljeta 
presahlu ponudu institucija kulture.” Čak i Ivica Župan 
u podnaslovu navedenoga teksta, objavljenog u časopisu 
Kontura, uspoređuje FONA-u sa slavnom manifestacijom 
Documenta. Činjenica je da se manifestacija održala s 
minimumom sredstava, uz ogromno požrtvovanje kako 
organizatora tako i samih umjetnika, ali činjenica je da se 
tog ljeta nešto desilo što će se kasnije odraziti i na daljnje 
djelovanje MMC-a. Pritužba Branka Franceschija i njegov 
razlog odlaska s manifestacije s izložbe Camp Craft, jed-
nog od sporednih programa FONA-e, a kojim su se trebali 
predstaviti mladi hrvatski suvremeni umjetnici sigurno 
ne leži samo u njegovoj razočaranosti izložbom. Branko 
Franceschi je prije same FONA-e nekoliko godina radio 
kao član Savjeta Galerije O.K. i jako je dobro bio upoznat 
sa situacijom u MMC-u i našim načinom rada te %nancij-
skim stanjem. Prije bih rekao da se Franceschi tada odrekao 
svog daljnjeg djelovanja u M.M.C.-u iz razloga njegovog 
skorog imenovanja ravnateljem riječkog MMSU-a, što mi 
tada nismo znali; on je oko toga već tada vodio pregovore. 
Prije bih se ovdje trebao zahvaliti tada mladim zagrebač-
kim kustosicama Olgi Majcen i Sunčici Ostojić koje su 
tada odradile lavovski dio posla bez ikakvog honorara. Sve 
u svemu, iako je ta prva FONA održana u dramatičnom 
okruženju, bez sredstava, i bilo kakve pomoći sa strane, 
mislim da je bitno utjecala na razvoj događaja na sceni te 
poziciju suvremene umjetnosti u Rijeci i šire.

PERFORMANS O 

POSTMORTALNOM ODIJELU I 

HALJI

Krenimo na neke bliža događanja. Galerija Varuna započela 
je svoje djelovanje Tajčinom izložbom i performansom Post 
mortem high fashion. Od kuda proizlazi fascinacijom pos-
tmortalnim svijetom odijevanjem za njega, odnosno našim 
posljednjim odijevanjem?

DAMIR ČARGONJA, TAJČI ČEKADA

EKSPERIMENTALNI OBLICI 
POSTOJANJA
RAZGOVOR POVODOM NASTUPA RIJEČKIH MULTIMEDIJALNIH UMJETNIKA DAMIRA ČARGONJE 
I TAJČI ČEKADE NA PRVOM IZDANJU MEĐUNARODNOGA FESTIVALA NUS (NEAFIRMIRANA 
UMJETNIČKA SCENA), SPLIT, 13. – 20. SIJEČNJA 2012. KAO I POVODOM PERFORMANSA POST MORTEM 
HIGH FASHION SPOMENUTE UMJETNICE KOJI ĆE BITI ODRŽAN NA IZLOŽBI MORS PORTA VITAE – 
SMRT, VRATA ŽIVOTA: STARA ZAGREBAČKA GROBLJA I POGREBI U MUZEJU GRADA ZAGREBA 22. 
VELJAČE OVE GODINE

SUZANA MARJANIĆ

Tajči Čekada: Post mortem high fashion 
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 — Tajči Čekada: Tom sam se temom počela baviti 2006. 
godine kada sam u razgovoru s mamom, keramičarkom 
Eldom Čekada oko neke moguće suradnje i zajednič-
kog projekta došla na ideju izložbe koju možemo sjajno 
obraditi svaka u svom mediju. Tako je nastala izložba 
Posmrtna odijela i urne koja je svoju premijeru imala i 
na prigodan datum i mjesto, 1. studenoga 2006., točno u 
ponoć, na Dan mrtvih u Galeriji Nebeskoj. Ta izložba, 
segmenti izložbe i razni performansi koji su proizašli iz 
nje prikazani su i izvođeni u Stuttgartu, MMSU Rijeka 
u sklopu izložbe 10 godina MMC-a, Galeriji “Prima cen-
tar”, u Berlinu u sklopu izložbe 11 Vision te u dvorani 
Jedinstva u Zagrebu prošle godine u sklopu izložbe MMC 
poduzeće u kulturi.

Svaki je puta tema ista, ali nekada je to samo izložba, 
haljine obješene na zidu i nasuprot njih urne na posta-
mentu, ponekad modna revija, nekada moj performans, 
a napravljen je i video autorski rad Zorana Kreme. Tako 
mogu reći da se godinama intenzivno bavim tom temom. 

Fascinacija proizlazi od običaja koje su imale žene, a i 
muškarci, da posjeduju i čuvaju najbolji komad odjeće za 
najsvečaniju prigodu, za svoj sprovod. Ne oblače je nikada, 
ali je uredno čuvaju i prozračuju tako da bude spremna za 
tu svečanost. Dodatak mome konceptu je rad u keramici 
Elde Čekade posmrtne urne za one koji su se odlučili za 
kremaciju. Speci%čnost tih urni je u tome što su namjerno 
nedopečene tako da uđu u proces kremacije zajedno s po-
kojnikom te da pepeo preminuloga, preminule uđe u samu 
glazuru urne. Za one koji su se odlučili za tradicionalniji 
pokop, kao “modna dizajnerica” nudim posmrtne haljine, 
napravljene isključivo od umjetnih materijala koji ostaju 
i kad tijelo pokojnika nestane. Ovim konceptom pokuša-
vam osloboditi modu sezonske vrijednosti i pretvoriti je 
u umjetničko djelo koje opstaje i izvan vremena u kojem 
je nastalo. Performans Post mortem high fashion tako je 
logičan nastavak ciklusa Posmrtnih odijela i urni.

Uskoro te s tim performansom očekujemo i u Zagrebu.
 — Tajči Čekada: Na poziv Muzeja grada Zagreba 22. 

veljače 2012. u 19 sati na izložbi Mors porta vitae smrt, 
vrata života: stara zagrebačka groblja i pogrebi izvest ću 
performans Post mortem high fashion. Nakon članka koji 
je izišao u Novom listu o otvorenju galerije “Varuna” i 
mom performansu kontaktirala me gospođa Vesna Lei-
ner i rekla da se taj performans tematski sjajno uklapa u 
aktualnu izložbu i tako smo dogovorile suradnju. Nakon 
performansa će se projicirati video čiji je autor Tomislav 
Nakić Al%rević te otvoriti izložba fotogra%ja koje su do-
kumentacija tog performansa prethodno izvedenoga u 
Rijeci. Taj će dio ostati izložen do 28. veljače 2012. kada 
se i zatvara cijela izložba.

PROLAZNOST KAO 

KONCEPT MODE

Povodom navedene izložbe i performansa 
izjavila si, među ostalim, sljedeće: “Ne vo-
lim to što je prolaznost jedno od važnijih 
obilježja mode i još je žalosnije to što ni-
koga ne zabrinjava ta činjenica.” Izložbom 
i performansom Post mortem high fashion 
predstavila si se i na NUS-u (Nea7rmirana 
umjetnička scena); koje si razlike u izvedbi 
performansa unijela s obzirom na izvedbu 
u Galeriji Varuna?

 — Tajči Čekada: Ovaj je performans svo-
jevrstan način da objasnim svoje stavove 
o modi, dizajnu, i svom dosadašnjem radu. 
Bavim se već dugi niz godina nečim što ljudi 
nazivaju modni dizajn a već duži niz godina 

ne volim koncept mode. Često kada predstavljam razne ko-
lekcije, ljudi moje modele proglašavaju nenosivima, iako su 
viđeni na nekome tko ih je nosio pred njima svega nekoliko 
minuta prije. Uvijek me to živciralo. Volim izrađivati razno-
razne modele, kreacije, odjeću, kostime... ali uvijek pazim da 
to što radim ne bude moderno, ne bude osuđeno na komič-
nost i bezvrijednost kada se odvoji od vremena u kojem je 
nastalo. Ne želim biti autorica nečega što se nekada može 
nazvati demode. Smatram da je jako lijepa haljina uvijek 
jako lijepa haljina. I da ako nije tako, znači da i nije bila 
jako lijepa haljina. Iz tih stavova proizlazi i moja izjava “Ne 
volim to što je prolaznost jedno od važnijih obilježja mode 
i još je žalosnije to što nikoga ne zabrinjava ta činjenica.”

Kod mode mi se ne sviđa i to što je kao područje umjet-
ničkog djelovanja jako promišljeno, mogli bi reći kukavičko; 
to jest ono što je moderno je sigurno i utabano i rezultat 
je masovnog promišljanja i sjedinjenog djelovanja, što ne 
ostavlja puno prostora za apsolutno oslobođenje duha i kre-
ativnosti. Čak je i slijed modnih trendova vrlo jednostavno 
predvidjeti. Kako dosadno! Koncipirajući ovaj performans, 
htjela sam naglasiti jedan moment, moment proglašenja 
jedne haljine “Posmrtnom haljinom” jer u tom momentu 
ona postaje najbolji i najvredniji komad robe koji netko 
može posjedovati, a sigurno je lišena prolaznosti ne samo 
krojem nego i namjenom. Stvorena je s namjerom da vječno 
ostane zabilježena kao “najljepša haljina”. Napravljena od 
skupocjenih materijala od svile i brokata, pomno razrađenog 
kroja, svečana je, elegantna... Ona ima sva obilježja visoke 
mode, a nije moderna. Postoji još jedan zanimljiv detalj u 
uređenju pokojnika / pokojnice. Dok je tijelo još toplo, veže 
se marama oko vilice da se lijepo i pravilno stvrdnu mišići 
lica te da vilica ne ostane krivo ukrućena. Taj je čin jedan 
od meni dražih segmenata performansa.

Na otvorenju galerije Varuna izvela sam performans uz 
sjajnu glazbenu podlogu čiji je autor riječki glazbenik Josip 
Maršić. U performansu mi je asistirala Ksenija Nakić Al%-
rević koja je ujedno i tvorac mojih frizura korištenih za sni-
manje videa, fotogra%ja i performans. Po završetku izvedbe 
izložbu su otvorile predstavnice galerija Varuna Andrea 
Knežević i Sanja Ausec te je uvodnu riječ imao povjesničar 
umjetnosti Branko Cerovac koji je ujedno i autor poprat-
nog teksta kataloga. Izložba se sastojala od ambijentalne 
instalacije koja je prethodno poslužila kao scenogra%ja za 
performans, seriju fotogra%ja i videa čiji je autor Tomislav 
Nakić Al%rević. Fotogra%je kronološki prate izvedbu per-
formansa prethodno izvedenoga u riječkom Pomorskom i 
povijesnom muzeju, a na videu su isti segmenti zabilježeni 
na fotogra%jama s dodatnim snimkama s drugih lokacija.

U Splitu na manifestaciji NUS sam ponovila taj isti per-
formans samo što je namještaj, tj. scenogra%ja bila drugačija 
i ovoga puta asistirao mi je splitski umjetnik Petar Grimani.

DEMONSTRACIJA A NE 

PERFORMANS

Neki su mediji, novinari tvoj nedavni performans Crno 
na bijelom paljenja knjiga na Bačvicama u sklopu NUS-
a (Nea7rmirana umjetnička scena) proglasili banalnim i 
destruktivnim činom. Pritom je zanimljivo da su mnogi 
šutjeli kada su se brojne tzv. nepodobne knjige početkom 
devedesetih izbacivale iz gradskih knjižnica. Neki su na-
dalje izjavili kako im se program NUS-a nije dojmio, s ob-
zirom da je navodno (prema nekim medijskim natpisima) 
prevladavao šund i banalnost. Što ćete posebno zadržati 
u sjećanju na navedeni festival. Same su organizatorice 
NUS-a istaknule kako je publika imala prigodu pogledati 

stotinjak radova sedamdesetak mladih umjetnika iz Hrvat-
ske i inozemstva (Bosne i Hercegovine, Crne Gore, Češke, 
Francuske, Italije, Mađarske, Makedonije, Rumunjske, 
Slovenije i Srbije).

 — Damir Čargonja: Na poziv organizatora manifestacije 
NUS (Nea%rmirana umjetnička scena) Split, sudjelovao 
sam na otvorenju manifestacije performansom Umjetnost 
kakvu poznajemo više ne postoji čijem sam naslovu upravo 
radi toga što se odvija u Splitu a radi uspomene na mog 
nedavno preminulog prijatelja i splitskog umjetnika Bože 
Jelenića dodao naziv jednog drugog rada Crno na bijelom, 
tako da je pravi naziv ovog splitskog performansa Crno 
na bijelom Umjetnost kakvu poznajemo više ne postoji. 
Rad Crno na bijelom je nastao tijekom mog i Božinog 
posljednjeg telefonskog razgovora, kada sam ga zamolio 
da crnim <omasterom na bijelom komadu papira napiše 
riječ CRNO te ga pod nazivom CRNO NA BIJELOM 
prezentira na prošlogodišnjoj manifestaciji AAA (Adria 
Art Annale). Na žalost Božo Jelenić je nekoliko dana 
nakon tog razgovora umro. Ovom gestom htio sam mu 
odati svoje poštovanje za godine umjetničkog djelovanja 
i borbe na splitskoj umjetničkoj sceni. Sudjelovanje na 
manifestaciji NUS sam prihvatio upravo iz razloga što 
me je zaintrigirala činjenica što se je jedna potpuno nova 
mlada generacija prihvatila tako zahtjevnog posla orga-
nizacije jedne umjetničke manifestacije s tako velikim 
brojem sudionika. Prvotno zamišljena ideja o selektiranju 
radova pristiglih po raspisanom natječaju zamijenjena je 
na način da su svi pristigli radovi koji su zadovoljavali 
minimum kvalitete primljeni na kolektivnu izložbu, a da 
publika lijepljenjem pored njih etiketa s natpisom “like” 
sama procjenjuje njihovu stvarnu kvalitetu. Ovime su or-
ganizatorice, kako same kažu, željele izbjeći mogućnost 
pogreške pri odluci o odbijanju ili prihvaćanju pristiglih 
radova. Zanimljiv koncept oko prepuštanja publici da od-
lučuje o kvaliteti radova nije baš naročito uspio, iz razloga 
što na samom otvorenju nije bio dovoljno pojašnjen, te tu 
vidim razloge nekih od kritika na samu izložbu. No ob-
zirom na broj kvalitetnih radova, na odličnu organizaciju 
same izložbe i popratnih programa te na posjećenost na 
otvorenju, koja je za Split nezapamćena, sve pohvale idu 
na stranu organizatorica, a to su Nina Jurić, koja je zbog 
višegodišnjeg iskustva rada na projektima izabrana za 
direktoricu projekta, Vini Mihanović, Martina Vuković, 
Ana Šunjić i Kristina Trifunović.

Što se tiče mog performansa Crno na bijelom – Umjet-
nost kakvu poznajemo više ne postoji prije samog pojaš-
njena htio bih upozoriti na nemili događaj koji se desio 
istu noć nekoliko sati kasnije kada je u pijanoj igri jednog 
mladića sa zapaljenim benzinom nastradala njegova pet-
naestogodišnja prijateljica. Nekoliko dana mediji su pre-
nosili lažnu informaciju o tome da je djevojka stradala u 
mome performansu i kako ima teške tjelesne ozljede. Na 
sreću na kraju se pokazalo da se to nije desilo na perfor-
mansu niti da je djevojka teško ozlijeđena. Na žalost ovo 
neprovjeravanje informacija od strane medija, njihova želja 
za senzacijama u sasvim su drugi plan stavili samu mani-
festaciju a meni donijeli nekoliko neprospavanih noći. 
Naravno, kada se sve otkrilo, nikakva isprika nije stigla 
ni do mene ni do organizatorica. Sam performans tehnički 
je izveden na način da sam na početku performansa na 
bijeloj tkanini položenoj na plaži Bačvice ispisao crnom 
bojom rečenicu “Umjetnost kakvu poznajemo više ne 
postoji”. Nakon toga sam iz kutija vadio knjige koje sam 
donio, te knjige koje su mi darovali prijatelji, bacajući ih 
na hrpu na bijeloj tkanini s natpisom. Svako malo bih 
prišao publici i pokazao jednu od knjiga, očekujući njihovu 
reakciju. Neko naročito negodovanje nisam doživio osim 
glasnog odobravanja kada sam pokazao knjigu napisanu 
na ćirilici i monogra%ju nekog našeg nogometnog kluba, 
ne sjećam se kojeg, ali nije Hajduk. Knjige sam nakon toga 
zalio benzinom uz glasno odobravanje i uzvike “zapali”, 
zapalio. Reagirala je i splitsko-pazinska umjetnica Alieta 
Monas koja je pokušavala spasiti neke od knjiga iz vatre. 
Za ovaj moj performans moglo bi se svašta reći, ali da je 
banalan nije, iako sam, a to sam i nekoliko puta izjavio, 
sklon svojevrsnoj banalnosti, pojednostavljenju u svom 
umjetničkom izrazu. Čak mi sama riječ performans polako 
počinje smetati u obilježju onog što činim i sve sam bliži 
pojmu demonstracije, umjetničke demonstracije određenog 
društvenog čina, u ovom slučaju možemo reći i povijesnog 
čina. Ono što u ovom slučaju još uvijek veže demonstraciju 
uz performans je ispisivanje rečenice “umjetnost koju 
poznajemo više ne postoji”, iako ovim činom zatvaram 
Pandorinu kutiju pitanja o samoj umjetnosti a time i per-
formansa. Možda ovu rečenicu najbolje problematizira 
Branko Cerovac u popratnom tekstu tog performansa. 

DAMIR ČARGONJA: ČAK MI 
SAMA RIJEČ PERFORMANS 
POLAKO POČINJE SMETATI 
U OBILJEŽJU ONOG ŠTO 
ČINIM I SVE SAM BLIŽI POJMU 
DEMONSTRACIJE, UMJETNIČKE 
DEMONSTRACIJE ODREĐENOG 
DRUŠTVENOG ČINA

foto: Gildo Bavčević; Damir Čargonja, Crno na 
bijelom – Umjetnost kakvu poznajemo više ne postoji 
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